

النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

07 كانون اللول (ديسهبر) 2023 نشرة يووية الكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

Approving the Saudi Budget in 2024 with Expected

Revenues of 1.172 Trillion Rivals

The Saudi Council of Ministers approved the Kingdom's general budget for the fiscal year 2024 with a deficit of 79 billion riyals, while revenues of 1.172 trillion riyals are expected to be achieved in 2024, while approved expenses amount to 1.251 trillion riyals.

The Saudi Ministry of Finance revealed that its updated estimates for the 2023 budget indicate an expected deficit of about 82 billion riyals, with revenues reaching 1.193 trillion riyals, a decrease of 5.9 percent compared to

the previous year, due to the decline in oil prices in the current year compared to 2022.

The ministry expected spending for the fiscal year 2023 to be about 1.275 trillion riyals, an increase of 9.5 percent over the actual expenditures for 2022 as a result of the Kingdom's aspirations to focus on strategic expansion spending directed to promising sectors with a sustainable economic and social return.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

إقرار الويزانية السعودية في 2024 بإيرادات وتوقعة 1.172

تريليون ريال وافق مجلس الوزراء السعودي على الميزانية العامة للمملكة للسنة المالية 2024 بعجز قدره 79 مليار ريال، في حين من المتوقّع تحقيق ايرادات قدرها 1.172 تريليون ريال في 2024، بينما تبلغ المصاريف المعتمدة 1.251 تريليون ريال.

وكشفت وزارة المالية السعودية عن أنّ تقديراتها المحدثة لميزانية 2023 تشير إلى عجز متوقع بنحو 82 مليار ريال، على أن تبلغ الإيرادات 1.193 تريليون ريال بانخفاض 5.9 في المئة مقارنة بالعام السابق، وذلك بسبب تراجع أسعار النفط في العام الحالي مقارنة بها في 2022.

وتوقعت الوزارة أن يبلغ الإنفاق للسنة المالية 2023 حوالي 1.275 تريليون ريال بزيادة 9.5 في المئة عن النفقات الفعلية لعام 2022 نتيجة لتطلعات المملكة نحو التركيز على الإنفاق التوسعي الاستراتيجي الموجه للقطاعات الواعدة ذات العائد الاقتصادي والاجتماعي المستدام.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)



Oil Prices Recover from 6-Month Lows

Oil prices recovered some gains on Thursday after falling to six-month lows, amid concerns among investors about weakening demand and an economic slowdown in the United States and China.

Brent crude futures rose 38 cents, or 0.5 percent, to \$74.68 a barrel. U.S. West Texas Intermediate crude futures rose 42 cents, or 0.6 percent, to \$69.80 a barrel. In the last session, markets were appalled by data that showed U.S. production remained near record highs despite falling inventories.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



The Saudi Minister of Tourism, Ahmed bin Aquel Al-Khatib, revealed the adoption of the unified tourist visa by the Supreme Council of the Gulf Cooperation Council.

Minister Al-Khatib explained that "the Gulf Council directed to authorize the interior ministers to take the necessary measures to implement the unified tourist visa. He pointed out that "the decision is a historic step that reflects its commitment to strengthening cooperation and deepening ties in the

field of tourism and various fields between them, and will enhance the position of the Gulf countries as a distinguished tourist destination globally." He stressed that "the adoption of this visa is in line with the development and renaissance witnessed by the GCC countries at various levels, and will have an effective impact on enhancing the desired interdependence and integration between the countries."

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



اسعار النفط تتعافى ون أدنى وستوياتها في 6 أشهر

استعادت أسعار النفط بعض مكاسبها اليوم الخميس بعد تراجعها إلى أدنى مستوياتها في ستة أشهر، وسط حالات قلق لدى المستثمرين بشأن تراجع الطلب والتباطؤ الاقتصادي في الولايات المتحدة والصين.

وصعدت العقود الأجلة لخام برنت 38 سنتا بما يعادل 0.5 في المئة إلى 74.68 دو لار للبرميل. كما ارتفعت العقود الأجلة لخام غرب تكساس الوسيط الأميركي 42 سنتا، أو 0.6 في المئة إلى 69.80 دو لار للبرميل. وفي الجلسة الماضية، أصيبت الأسواق بالفزع من البيانات التي أظهرت أن الإنتاج الأميركي لا يزال بالقرب من مستويات قياسية مرتفعة على الرغم من انخفاض المخزونات.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

الخليج التأشيرة السياحية الموحدة لدول الخليج الموحدة لدول الخليج



كشف وزير السياحة السعودي، أحمد بن عقيل الخطيب، عن اعتماد المجلس الأعلى لدول مجلس التعاون الخليجي التأشيرة السياحية الموحدة.

وأوضح الوزير الخطيب أنّ "المجلس الخليجي وجّه بتفويض وزراء الداخلية بتخاذ الإجراءات اللازمة لتنفيذ التأشيرة السياحية الموحدة. لافتا إلى أنّ "القرار يعدّ خطوة تاريخية تعكس التزامها بتعزيز

التعاون وتعميق الروابط في مجال السياحة ومختلف المجالات فيما بينها، كما ستعزز مكانة دول الخليج كوجهة سياحية متميزة عالمياً". وأكد أنّ "اعتماد هذه التأشيرة يتماشى مع التطور والنهضة التنموية التي تشهدها دول المجلس على مختلف الأصعدة، وسيكون لها الأثر الفعال في تعزيز الترابط والتكامل المنشود بين الدول".

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

Egypt's Trade Deficit Has Risen To This Level?!

Data issued by the Central Agency for Public Mobilization and Statistics in Egypt showed a deficit in the trade balance of about \$ 3.14 billion during September 2023, compared to \$ 2.84 billion for the same month of the previous year, an increase of 10.3 percent.

The value of exports decreased by 33.7 percent, reaching \$ 2.94 billion during September 2023, compared to \$ 4.44 billion for the same month of the previous year. This is due to the decrease in the value of exports of

some commodities, the most important of which are: ready-made garments by 11.1 percent, petroleum products by 68.2 percent, fertilizers by 65.9 percent, and creditor in their primary forms by 36.5 percent.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



ارتفاع عجز ويزان وحسر التجارى إلى هذا الوستوى؟!

أظهرت بيانات صادرة عن الجهاز المركزي للتعبئة العامة والإحصاء في مصر، عجزاً في الميزان التجاري بلغ نحو 3.14 مليار دولار خلال شهر سبتمبر/أيلول 2023 مقابل 2.84 مليار دولار لنفس الشهر من العام السابق بنسبة ارتفاع قدره 10.3 في المئة. وانخفضت قيمة الصادرات بنسبة 33.7 في المئة، حيث بلغت 2.94 مليار دولار خلال شهر سبتمبر/أيلول 2023، مقابل 4.44 مليار دولار لنفس الشهر من العام السابق. ويرجع ذلك إلى انخفاض قيمة صادرات

بعض السلع، ومن أهمها؛ الملابس الجاهزة بنسبة 11.1 في المئة، ومنتجات البترول بنسبة 68.2 في المئة، والأسمدة بنسبة 65.9 في المئة، والدائن بأشكالها الأولية بنسبة 36.5 في المئة.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

"IATA": Record Numbers of Passengers Reached 4.7 **Billion**

International Air Transport Association (IATA) expects airline profits to stabilize in 2024 as continued growth in post-pandemic travel is offset by rising cost of capital and capacity constraints. The global aviation industry has largely recovered from the COVID-19 pandemic that has seen aircraft ground up and passenger hesitation to fly, with demand booming across North America, the Middle East, and Europe.

According to IATA, the aviation sector

returned to profitability in 2023, with net profit expected to reach \$23.3 billion with a margin of 2.6 percent, and is expected to reach \$25.7 billion with a margin of 2.7 percent next year. The number of travelers globally is expected to rise to historic levels, reaching 4.7 billion people in 2024 compared to 4.5 billion in 2019.

Source (Al-Sharq Al-Awsat newspaper, Edited)

840 E-0

"إياتا": وأرقام قياسية للمسافرين إلى 4.7 مليار

توقّع اتحاد النقل الجوي الدولي (إياتا)، أن تستقر أرباح شركات الطيران عام 2024، إذ يقابل النمو المستمر في السفر بعد الوباء ارتفاع تكلفة رأس المال والقيود المفروضة على الطاقة الاستيعابية. وقد تعافى قطاع الطيران العالمي إلى حد كبير من جائحة كوفيد - 19 التي شهدت توقف الطائرات وتردد المسافرين في الطيران، مع ازدهار الطلب في جميع أنحاء أميركا الشمالية والشرق الأوسط وأوروبا.

ووفق (إياتا)، عاد قطاع الطيران إلى الربحية

في عام 2023، إذ من المتوقع أن يصل صافي الربح إلى 23.3 مليار دولار بهامش 2.6 في المئة، كما من المتوقع أن يصل إلى 25.7 مليار دولار وهامش 2.7 في المائة العام المقبل. ومن المتوقع أن يرتفع عدد المسافرين على مستوى العالم إلى مستويات تاريخية، ليصل إلى 4.7 مليار شخص عام 2024 مقارنة بـ4.5 مليار عام 2019.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)

■ Chinese Exports Rise for the First Time in 6 Months

Chinese exports rose against expectations in November for the first time in six months, while imports fell. According to data from China's customs authority, Chinese exports rose about 0.5 percent year-on-year in November, reversing expectations of a 1.1 percent decline. Imports fell 0.6 percent, contrary to analysts' estimates of a 3.3 percent increase.

Over the first 11 months of 2023, Chinese exports and imports fell by about 5 and 6 percent, respectively.

5 و6 في المئة على الترتيب. هذا وارتفعت قيمة الصادرات الصينية إلى The value of Chinese exports to the U.S. rose about 7 percent in November year-on-year.

Source (CNBC Arabia Website, Edited)



ارتفاع الصادرات الصينية لئول ورة في 6 أشهر

ارتفعت الصادرات الصينية بعكس التوقعات خُلال نوفمبر تشرين الثاني ولأول مرة في 6 أشهر، فيما تراجعت الواردات.

و و فقاً لبيانات هيئة الجمار ك الصينية، ار تفعت الصادرات الصينية بنحو 0.5 في المئة على أساس سنوى في نوفمبر تشرين الثاني، وهو ما جاء عكس توقعات انخفاضها بنسبة 1.1 في المئة. أما الواردات، فتراجعت 0.6 في المئة وهو أيضاً ما كان عكس تقديرات المحللين بأن تزيد بنسبة 3.3 في المئة.

وعلى مدار أول 11 شهراً من 2023، تراجعت الصادرات والواردات الصينية بنحو

أميركا بنحو 7 في المئة في نوفمبر تشرين الثاني على أساس سنوي.

المصدر (موقع CNBC Arabia، بتصرّف)

The UAE's Private Sector Continues To Record a Sharp

Increase in New Business

The latest UAE PMI, released by S&P Global, showed a marked increase in purchasing activity across the non-oil private sector economy in November, driven by a sharp increase in new business flows and efforts to replenish and increase inventories quickly in the face of strong demand. The headline Purchasing Managers' Index (PMI) UAE - 57.0 points in November, after recording its highest reading in more than 4 years in October (57.7 points). The index showed that operating conditions improved rapidly in the

middle of the fourth quarter, supported by strong trends in new business, production, and inventory.

Source (Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited)



القطاع الخاص في الإوارات يواصل تسجيل زيادة حادة في الأعوال الجديدة

أظهر أحدث مؤشر لمديري المشتريات في الإمارات العربية المتحدة الصادر عن S&P Global، زيادة ملحوظة في نشاط الشراء على مستوى اقتصاد القطاع الخاص غير المنتج للنفط في شهر نوفمبر، مدفوعاً بالزيادة الحادة في تدفقات الأعمال الجديدة والجهود المبذولة لتجديد وزيادة المخزون سريعاً في مواجهة معدلاتُ الطلب القويةُ. وسجل مؤشر مديري المشتريات الرئيسي (PMI) للإمارات - 57.0 نقطة في شهر نوفمبر، بعد أن سجل أعلى قراءة له في أكثر

توصير، بعد أن شعبل الطبي الراء على المراء من 4 سنوات في شهر أكتوبر (57.7 نقطة). وأظهر المؤشر أن ظروف التشغيل تحسنت سريعاً في منتصف الربع الأخير، مدعومة بالاتجاهات القوية للأعمال الجديدة والإنتاج والمخزون. المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرّف)

"Google" Begins Work with Its New Model of Artificial Intelligence "Gemini"

Google is working with its new model of artificial intelligence, Gemini, which is expected to enable it to better compete with OpenAI, the creator of Chat GPT and Microsoft."

Google DeepMind's vice president, Eli Collins, the group's artificial intelligence research lab, said Gemini is Google's "most logical, ingenious and general AI model." He pointed out that "the new model is multimedia since its inception, has advanced

thinking capabilities, and can program at an advanced level." The large language model "Gemini" will include a set of three different software: the "Gemini Ultra", the largest and most capable category, the "Gemini Pro", which expands across a wide range of tasks, and the "Gemini Nano", which will be used for specific tasks and mobile devices.

Source (Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited)



"غوغل" تبدأ العول بنووذجها الجديد للذكاء اللصطناعي "جيويني"

تبدأ «غوغل»، العمل بنموذجها الجديد للذكاء الاصطناعي جيميني (Gemini) الذي يُتوقع أن يمكّنها من أن تُنافِس بشكل أفضل "أوبن إيه آي" مبتكِرة "تشات جي بي تي" و "مايكروسوفت".

وأكّد نائب رئيس "غوغل ديب مايند"، إيلى كولينز، مختبر أبحاث الذكاء الاصطناعي التابع للمجموعة، أن "جيميني" هو "نموذج الذكاء الاصطناعي الأكثر منطقأ وبراعة وعمومية" لدى "غوغل". مبينا أنّ "النموذج الجديد متعدد الوسائط منذ إنشائها، ويتمتع

بقدرات تفكير متطورة ويمكنه البرمجة على مستوى متقدم". وسيتضمن نموذج اللغة الكبير "جيميني" مجموعة من ثلاثة برمجيات مختلفة وهي "جيمينى ألترا"، الفئة الأكبر والأكثر قدرة، و "جيميني برو"، الذي يتوسع عبر مجموعة واسعة من المهام، و "جيميني نانو" الذي سيتم استخدامه لمهام وأجهزة محمولة محددة.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرّف)

■ \$26 Billion Tax Evasion in Iraq

Iraqi Prime Minister Mohammed Shiaa Al-Sudani stressed that tax reform represents an important message to local and foreign investors, companies, and international organizations, about the government's seriousness in restoring the business environment, reforming regulations and legislation, and qualifying institutional building to be more attractive to investment, production and operation.

Al-Sudani revealed that "total imports, according to data from the Ministry of

Planning, indicate imports worth \$42 billion, including machinery, goods, and products. While data from the Central Bureau of Statistics indicate imports worth \$16 billion, which means that \$26 billion were not subject to customs and tax duties. Therefore, tax evasion has disastrous effects on industry and trade, and hinders development projects."

Source (Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited)



26 وليار دولار التمرب الضريبي في العراق

أكد رئيس مجلس الوزراء العراقي محمد شياع السوداني، أن الإصلاح الضريبي يمثل رسالة مهمة للمستثمرين المحليين والأجانب والشركات والمنظمات الدولية، حول جدية الحكومة في ترميم بيئة الأعمال، وإصلاح الأنظمة والتشريعات، وتأهيل البناء المؤسسي ليكون أكثر جذباً للاستثمار والإنتاج والتشغيل. وكشف السوداني أنّ "إجمالي المستوردات، حسب بيانات وزارة التخطيط، يؤشر إلى استبر ادات بقيمة 42 مليار دو لار ، من آلات

وسلع ومنتجات. بينما تؤشر بيانات الجهاز المركزي للإحصاء إلى وجود استير ادات بـ 16 مليار دولار، ما يعني أنّ 26 مليار دولار لم تخضع للرسوم الجمركية والضريبية. وعليه فإن التهرب الضريبي له تأثيرات كارثية على الصناعة والتجارة، ويعيق المشاريع التنموية".

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرّف)

Wheat at 3-Month High

Chicago wheat futures rose for the seventh consecutive session, hitting a three-month high, after China's second large purchase of U.S. wheat in several days boosted export prospects.

Corn also extended gains, supported by wheat, while soybean prices rose to recover from a one-month low.

The most active wheat contract on the Chicago Trade Exchange (CBOT) rose 1.1 percent to \$6.38 a bushel. The contract touched \$6.39 earlier, the highest level since Aug. 24. U.S. sales to China boosted the wheat market.

Source (Al-Khaleej Emirati Newspaper, Edited)

القوح عند أعلى وستوى في 3 أشهر

ارتفعت العقود الأجلة للقمح في شيكاغو للجلسة السابعة على التوالي، لتسجل أعلى مستوى في ثلاثة أشهر، بعد أن عززت عملية الشراء الصينية الكبيرة الثانية للقمح الأمريكي خلال عدة أيام آفاق التصدير. وواصلت الذرة أيضاً مكاسبها، بدعم من القمح، في حين ارتفعت أسعار فول الصويا لتتعافى من أدنى مستوى خلال شهر.

وارتفع عقد القمح الأكثر نشاطاً في بورصة شيكاغو للتجارة (CBOT) بنسبة 1.1 في المئة ليصل إلى 6.38 دولار للبوشل. ولامس العقد 6.39 دولار في وقت سابق، وهو أعلى مستوى منذ 24 أغسطس. وعززت المبيعات الأمريكية للصين سوق القمح.

المصدر (صحيفة الخليج الإماراتية، بتصرف)

